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Ki lehet professzor? 
Dr. Burger Kálmán 
a habUitációról 

A tudományos minő-
sítés ismét az egyetemek 
joga. Hogy miként zajlik 
az á t á l l á s a r é g i r ő l a 
r é g i - ú j s z i s z t é m á r a , s 
milyen - egye temenké t 
meghatározot t - feltéte-
lek között zaj l ik a PhD 
képzés és a fokozat meg-
szerzése, azt nemrégiben 
a J ó z s e f A t t i l a T u d o -
mányegye tem p é l d á j á n 
muta t tuk be. A felsőok-
tatási törvény arról ren-
delkezett, hogy az egye-
temi alap- és szakképzés 
mellet t i smét egye temi 
feladat a posztgraduális 
képzés , a t u d o m á n y o s 
fokozatszerzéshez vezető 
továbbképzés; az egyet-
len tudományos fokozat 
a PhD (a filozófia dok-
tora). Mi történik, ha az 
e g y e t e m e k o k t a t ó i és 
kutatói a PhD fokozatot 
megsze rez ték? Hogyan 
m é r i k t o v á b b i te l jes í t -
ményüket? Hogyan nyer-
hetnek professzori kine-
vezést? Dr. Burger Kál-
m á n a k a d é m i k u s t ó l , a 
J A T E Hab i l i t á c ió s Bi-
z o t t s á g á n a k e l n ö k é t ő l 
kér tünk választ. 

- A fejlett országokban -
amelyekben sohasem válasz-
tották ketté az egyetemi alap-
és szakképzést a tudományos 
továbbképzéstől és minősítés-
től, mint a szovjet mintára be-
rendezett országokban - általá-
ban két fokozatú a minősítés. 
Néme to r szágban például 
„doktor" és „doktor habil." mi-
nősítés létezik, az angolszász 
országokban a PhD és a DsC. 
Az egyetemi autonómia hely-
reállítás során nálunk az utóbbi 
országok szisztémáját követ-
ték: a filozófia doktora - PhD 
- fokozat szerezhe tő meg a 
magyar egyetemeken. Viszont 
a német mintából is merttet-
tünk, amennyiben a PhD foko-
zat megszerzése után az ered-

' rnényes tudományos munkát 
folytató oktatókat meghatáro-
zott eljárásban habilitáljuk. Az 
illető egyetemre szóló előadói 
jog. a „doktor habil." cím meg-
sze rzése a f e l t é t e le annak , 
hogy valaki professzori kine-
vezést nyeljen. 

• Milyen teljesítmény alap-
ján lehet elnyerni a habili-
tációt? 
- Az egyetemnek az az ér-

deke, hogy a professzora i a 
legkiválóbb szakemberek le-
gyenek . Egy t u d o m á n y á g 
fejlődését elsősorban az szabja 
meg, hogy kik azok, aki műve-
lik. Az egyén érdeke az, hogy 
mielőbb habilitálják. Könnyen 
belátható tehát, hogy az egye-
temi érdek - a t udományos 
színvonal őrzése-emelése — üt-
közhet az. egyéni érdekekkel, 
ezért meg kell határozni, mi-
lyen tudományos teljesítményt 
követel meg az e g y e t e m a 
habi l i tá lás fe l té te leként . Ez 
egyetemenként lehet eltérő: a 
PhD fokoza t m e g s z e r z é s e 
mindén i ntézménybpn fcsajyjj 
azokon a tudományterületeken 
lehetséges, amelyeket - pályá-
zat útján történt minőségmérés 
alapján - az Országos Akkre-
ditációs Bizottság meghatáro-
zott. A habilitáció ugyancsak 
az akkreditált tudományterüle-
teken l ehe t séges . Mivel a 
JATE összesen 11 tudomány-
területen szerzett akkreditációt, 
mindegyiken kidolgoztuk a ha-
bi l i táció szabá lyrendszeré t : 

mindegyiken egy-egy bizottság 
végezte'el ezt a munkát. A ha-
bilitációs szakbizottságok álla-
pítják meg, hogy a habilitáció-
ját kérelmező valóban teljest-
tet te-e a megfe le lő követel-
ményszintet. Az egyetemi ha-
bilitációs bizottság felelőssége, 
hogy ki jut át ezen a tudomá-
nyos szűrőn és ki nem. 

• Néhány szakon nem 
nyert akkreditációt a JA TE; 
mi történik, ha valaki ilyen 
szakon szeretne habilitálni? 
- Más egyetemhez fordul. 

Megtör tén ik ez fo rd í tva is, 
nem r i tkán , h i szen számos 
szakterületen közismerten erős 
a mi egyetemünk. 

• A jelenlegi professzorok 
habilitáciájának - gondo-
lom - nincs akadálya, nyil-
ván akkor sem kell haboz-
ni, ha mondjuk kutatóinté-
zetben dolgozó akadémikus 
kéri a habilitálást; de a do-
censek teljesítményét bizo-
nyára mérlegelik. 
- Az egyetem habilitációs 

szabályzata tartalmazza a rész-
letes feltételeket. A hétköznapi 
nyelvünkben „nagydoktorinak" 
becézett eddigi tudományos fo-
kozat - a tudomány doktora -
nagyjából az szint , amelyet 
megcéloztunk a habil i tációs 
eljárásban. Ez komoly felké-
szültséget és eredményességet 
ktván meg. Szerencsére a mi 
egyetemünkön olyan a kutatói 
gá rda , hogy nagyon sokan 
elérték ezt a szintet - úgyhogy 
van dolga a bizottságunknak. 
Már számos habilitációs eljá-
rást l e fo ly ta t tunk . Az aktív 
professzorok, a tudomány dok-
torai, vagy az idén kinevezett 
egyetemi tanárok már habilitál-
tak, számos docens habilitálása 
folyamatban van. 

• Az Akadémia elvesztette 
eddig gyakorolt minősítési 
jogát, de - legutóbbi dönté-
se nyomán - odaítél akadé-
miai doktori címet; ha egy 
akadémiai doktor kéri a ha-
bilitációját a JATE-n, ak-
kor is megvizsgálják a tu-
dományos teljesítmény 
szintjét? 
- Aki a tudomány doktora, 

vagy akadémiai doktor, bizto-
sak lehetünk benne, hogy igen 
magas színvonalon műveli a 
tudományát , tehát csakis az 
előadói készségét mérjük. Ez 
azt jelenti, hogy a habilitációs 
eljárásban egy hallgatói elő-
adást tart, magyar, illetve a 
tudományában használt idegen 
nyelven. 

• Az akkreditációval tulaj-
donképpen eldőlt, hogy mi-
lyen színvonalkülönbségek 
vannak az egyetemek kö-
zött. Mit jelent a habilitá-
ciós bizottság szigora, vagy 
engedékenysége ? 
- Az egyetemi autonómia 

erejét jelent i . Az autonómia 
egyik mércéje a tudományos 
színvonal. Ha ugyanazzal a tel-
jesítménnyel az egyik egyete-
men habilitálhat valaki, a mási-
kon nem - ez előfordul - , nyil-
vánvaló , melyik egye temen 
erősebb az a tudományág. Ha 
ivalameiy egyetemen Sók1 tudo-
mányágban magas mércét ké-
pesek állítani, az jobb egye-
tem, mint ahol kevesebb tudo-
mányágban képesek minőséget 
követelni. Azt reméljük, aki a 
JATE-n habilitál, akár ráírhatja 
a névjegykártyájára, mint ez 
szokás az Oxfordban, vagy a 
Cambr idge-ben megszerzet t 
fokozat esetén... 

Sulyok Eraábet 

• Pénteken este mutatják be a 
Kamaraszínházban Manuel de 
Falla La vida breve (Rövid 
élet) című kétfelvonásos, spa-
nyol nyelvű operáját. Az elő-
adást Sándor János rendezi, 
akivel a színpadi próbák kez-
detén beszélgettünk. 

• Ezt a darabot Magyaror-
szágon először - és ha jól 
tudom, egyben utoljára -
1933-ban, az Operaház mu-
tatta be, ezért viszonylag is-
meretlennek számít. Mit tart 
fontosnak elmondani róla? 
- A közönség tánckoncer-

tekről ismerhet a zené jéből 
r é sz le teke t , mert a ba le t t -
együttesek előszeretettel hasz-
nálják. A történet roppant egy-
szerű. akár egyetlen mondat-
ban e lmondható . Egy fiú és 
egy lány szeretik egymást, de a 
fiú - feltehetően anyagi okok 
miatt - egy másik lányt vesz 
feleségül. Az esküvő után az 
elhagyott, becsapott lány szá-
monkérné a szerelmet, de nincs 
kitől - mert a fiú azt is letagad-
ja, hogy ismerte őt - , ezért bá-
natában meghal. A naiv törté-
net azért ilyen egyszerű, mert 
kü lön leges impressz ion i s t a 
muzsikával párosul. 

• Az impresszionizmus ho-
gyan jelenik meg a színpadi 
megvalósításban ? 
- Mindig a zenébőf igyek-

szem kiindulni, ezért természe-
tesen a színpadi megfogalma-
zásban is érezhető lesz az imp-
resszionista hatás. Az áriák ér-
zelmi része képileg is megjele-

„Küldetést teljesítünk" 
- mondja a „La vida breve99 rendezője 

Sándor János. 
(Fotó: Schmidt Andrea) 

nik, kivetítődik a színpadon, 
mert miközben a szólisták éne-
kelnek, a tánc nyelvén is meg-
jelennek az érzelmek. 

• Sokan kétségbe vonják a 
darab értékeit... 
- A Rákosi-diktatúra idején 

kötelező volt szocialista realis-
ta darabot játszani, 1995-ben 

pedig az ízlésdogma határozná 
meg, mit és hogyan kel lene 
játszani ahhoz; hogy jó legyen 
az előadás. Ezzel én nem törő-
döm, a választott művet úgy 
szeretném megcsinálni, hogy 
arról szóljon, amiért megírták. 
Komputerizált világban élünk, 
ahol a művészek nyakán a kö-
tél. Nemcsak azért, mert kevés 
a pénz, hanem mert ha két mű-
vész találkozik, akkor ma már 
nem azt kérdik egymástól, mit 
játszol, mit énekelsz, hanem 
azt, hogy mennyi a nettó kere-
seted. Ebben a rendkívül el-
anyagiasult, elembertelenedett 
világban - ahol ha elég pénzt 
tudsz felkínálni, akkor a bér-
gyilkos szemrebbenés nélkül 
nemcsak fejbe lő valakit, ha-
nem még át is hajt raj ta - a 
művészetnek az érzelmek után 
kell kiáltania. Megint tudnunk 
kellene strni és nevetni, jó len-
ne, ha eszünkbe jutna, hogy et-
től vagyunk mások, mint a gé-
pek és az állatok. Ezért fontos 
számomra ez az opera , ami 
nem csinál egyebet, csak meg-
próbál ja az érzése inket fel-
éleszteni. A zenéje olyan szép, 
hogy még a kottaképe is eszté-

tikai é lveze te t okoz. Lehet , 
hogy egyesek érzelmesnek tart-
ják majd. Az sem baj. Brecht 
akkor találta ki az elidegení-
tést, amikor a szentimentaliz-
mus elöntötte a világot; amikor 
pedig átélte a II. világháború 
borzalmait, akkor már azt írta 
Zürichben - csak ezt már keve-
sen olvassák el - , hogy nem el-
idegeníteni kell, hanem érzést 
adni az embereknek. A művé-
szetnek mindig azt kell adnia, 
ami hiányzik a világból. Ha 
ezt az előadást most jól csinál-
juk meg, akkor küldetést telje-
s í t h e t ü n k . Há tha t i sz t í tó 
könnycsepp jelenik meg vala-
kinek a szemében... 

• A ÍM vida breve mellett 
milyen feladatai vannak 
mostanában? 
- Az őssze l T e m e s v á r o n 

rendeztem a Tűvétevők című 
Illyés-darabot, amelynek most 
fejeződött be az óriási sikerű 
kolozsvári és marosvásárhelyi 
turnéja. Itthon ebben az évad-
ban nincs más feladatom, de 
készülök Erdélybe, ahol egy 
különleges darabot rendezek 
majd. 

Hollós! Zsolt 

Már a vetőmagot 
is hamisítják. . . 

A Z ö l d s é g k u t a t ó In téze t 
szegedi osztályának vezetője, 
dr. Somogyi György ezúttal, 
szerkesztőségünkön keresztül 
h f v j a fe l a ke re skedők és 
t e rme lők f i gye lmé t , hogy 
legújabban a vetőmag minősítő 
bizonyítványát is hamisítják. A 
jóhiszemű gazdákat meglepe-

tés érheti , ugyanis a drágán 
vásárolt „vetőmag" nem hozza 
a várt eredményt. Szerkesztő-
ségünk bi r tokába ju to t t egy 
ilyen hamisítvány: az ún. vető-
m a g m i n ő s í t ő b i z o n y í t v á n y 
minden soráról bebizonyította 
a szakember, hogy csalók állí-
tották ki. Az említett „doku-

mentum" például 20 millió fo-
rint ér tékű vetőmagot „mos 
tisztára". A termelő viszont ezt 
nem ismerheti fel... Mi a teen-
dő? Figyelmeztetjük a jóhisze-
mű viszonteladókat és vásár-
lókat, hogy csak biztos helyről, 
megbízható termelőtől vagy 
forgalmazótól származó magot 
jut tassanak a földbe. Fontos 
velejárója az eredeti bizonyít-
ványnak a c ímeres hatósági 
pecsét. Az említett ügyet a Me-
zőgazdasági Minősítő Intézet 
vizsgálja 

• Paprikás fogyókúra 

Miként csíp a csipmentes? 
A paprikáról, mint fűszerről 

először a csípőssége jut az em-
ber eszébe, s nem a piros szfne. 
Pedig kifejezetten erős papri-
kát igen ritkán használunk, ma 
az úgynevezett csípősségmen-
tes az általános. Ki gondolná, 
hogy pár évt izede van csak 
fgy. A magyar csipmentes fű-
szerpaprika kinemesttése an-
nak a Horváth Ferencnek a ne-
véhez fűződik, akinek a szak-
ma most ünnepelte születése 
század ik é v f o r d u l ó j á t . Az 
1928-ban kezdődött fordulat 
nyomán könnyebbé vált a fel-
dolgozás, s lehetőség nyílt az 
őrlemény szélesebb körű for-
galmazására, s egyben az ex-
port növelésére. 

A Kalocsán n e m r é g i b e n 
megrendezett megemlékezést 
követően fórumot tar tot tak, 
melyet a Fűszerpaprika Kutató 
Állomás igazgatója, dr. Már-
kus Ferenc vezetett. A beveze-
tő előadást méltán lehetett vita-
indítónak nevezni, hisz e nö-
vény termesztésében, feldolgo-
zásában és kereskedelmében 
olyan ellentmondások feszül-
nek, amely legutóbb például az 
ólmozás kapcsán bombaként 
robbant. A jövedéki termékké 
való besorolás ellenőrizhetőb-
bé tette ugyan a viszonyokat, 
de a közgazdasági anomáliák 
nem szűnhetnek meg egyik 
pillanatról a másikra. Mire 
Magyarországon lecsengett a 
hamisítási ügy, kiderült, nem 
úsztuk meg ennyivel. A külföl-
di m e g r e n d e l é s e k a laposan 
megcsappantak, tgy az idén a 

Őszi felvétel. Zuhanó paprika. (Fotó: Gyenes Kálmán) 

termelés visszaesésével kell 
számolnunk. 

A vitában elhangzott, hogy 
Nyugat-Európában összességé-
ben is visszaesett a kereslet, 
(gy méginkább éleződik a kon-
kurenciaharc. A zöld mozga-
lom aktivitása párosulva a né-
metek mindent kimutató „na-
gyítójával" egyre több élelmi-
szerhigiéniai problémára hívja 
föl a figyelmet, s bizonytalantt-
ja el a „kifinomult" fogyasztót. 
A magyar paprika pozíciójavu-
lásának is alappontja: megfelel-
ni az ottani élelmiszerhigiéniai 
követelményeknek. Mindez 
feltételezi az összes techno-
lógiai elem sorbavételét, bele-
értve az öntözési módot épp-
úgy, mint a csövek körültekin-
tő tárolását és utóérlelését. 

A termelési lehetőség egyet-
len, viszonylag biztosnak te-

kinthető alapja a belföldön el-
adható 500-600 vagon őrle-
mény. Az évekkel ezelőtt kiesett 
400 vagonnyi keleti export 
valószínűleg már végképp a 
múlté. A nyugati export felére 
csökkent, s már a 300 vagont 
sem éri el. A termelésbővítés 
piaci alapja csak ennek a kü-
lönbözetnek a szívós lefaragá-
sa lehet. 

Ezen o k f e j t é s s e l vágnak 
egybe a legutóbbi terméktaná-
cson elhangzottak. A termelői 
oldalon megmutatkozó túlkíná-
lat miatt bele kellett törődni 
abba, hogy a feldolgozók által, 
a végtermék árából viszafelé 
számolt, a tavalyival megegye-
ző 21 forint körüli termelői át-
lagár marad a szerződésekben. 
Bár a termelők szerint az ön-
költségen felül némi haszon 
csak 25 forintos átlagár felett 

Szavazó 
szakértők 

Utólagos normakont ro l l t 
kért a Fővárosi Közgyűlés Ma-
gyar Igazság és Elet Pártjának 
frakciója az Alkotmánybíróság-
tól. Álláspontjuk szerint alkot-
mányjogi szempontból aggá-
lyos, hogy a közgyűlési bizott-
ságok munkájában szavazati 
joggal felruházott szakértők is 
részt vesznek. Úgy vélik: ez üt-
közik a népképviselet elvével. 

képzelhető el. A j ö v e d e l e m 
pótlására többek által alkalma-
zott kiskapun - a házi őrlés és 
az úgynevezett fekete kereske-
delem korlátozása, a jövedéki 
törvény miatt - is nehezebb a 
közlekedés. 

A szeged i t e r m ö t á j sem 
kivétel az általános tendenciák 
alól . Nagy István a Szegedi 
Paprika Rt. vezér igazga tó ja 
kérdésünkre elmondta, hogy 
az „ólmos" bot valóban lecsa-
pott a magyar exportra. Bel 
földön több mint 70 bejegyzett 
versenytárs konkurrenciája ha 
tárolja be a cég mozgásterét. 
Mindennek eredőjeként az idén 
10-12 ezer tonnányi nyersárura 
kötöttek szerződést. Ez több 
mint egyharmadnyi csökken-
nést jelent. A termelők jobb hí-
ján ragaszkodtak e növényhez, 
de a gyár kénytelen korlátozni 
vállalását. A törzstermelői kör 
volt az egyedüli kivétel. 

Nagy István a jövőbeni le-
hetőségeinkről vallott ál lás-
pontokat egy további markáns 
v é l e m é n n y e l t o ldo t t a meg . 
Eszerint mielőbb le kell von-
nunk a tanulságot, mivel ver-
senytársaink olcsóbban tudnak 
megjelenni a nemzetközi po-
rondon. Előnyük egyrészt, hogy 
a termelés, őrlés és kereskede-
lem egy kézben összpontosul, s 
a mezőgazdasági háttér is haté-
konyabb. Magyarországon 15 
tonna körüli az átlagtermés, -
tavaly a 10 tonnát sem érte el -
mfg náluk 30 tonna terem egy 
hektáron. A feldolgozó mind-
ezt nem kompenzálhatja maga-
sabb átvételi árakkal, hisz ak-
kor elveszti a még most meglé-
vő versenyképességét is. 

Jelek szerint napjainkra is 
maradtak megoldásra váró csí-
pős témák. Cstpmentesítésük-
höz azonban már nem elegen-
dő egyetlen tudós ember. 

T. Sz. I. 


